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آیا »الظواهری« قربانی اختلافات داخلی 
طالبان شد؟

احمد جعفری چمازکتی
بزرگ نمایی از قدرت آمریکا، تنها به عرصه هالیوود ختم نمیشود بلکه کاخ سفید از این 

تکنیک در عرصه های دیپلماتیک و برای دوست و دشمن استفاده می کند.
وقتی آمریکایی ها ، بامداد شنبه هفته جاری »الظواهری« را در منطقه شیرپور کابل 
ترور کردند، دستگاه رســانه ای آن کشور از اجرای یک عملیات اطلاعاتی پیچیده و 
زمانبر سخن گفتند اما واقعیت های میدانی افغانستان ، روایت دیگری را حکایت می 

کند.
طالبان خســته از جنگی بیست ســاله، )2001- 2021( به کمک خلیل زاد و توافق 
دوحه، توانست برای بار دوم به قدرت برسند و امارت اسلامی را در افغانستان تاسیس 
کنند. حالا رهبران طالبان با حجمی از تقاضاهای داخلی و خارجی روبرو می شوند و به 

زودی درمی یابند که کشورداری با جنگیدن تفاوت های بسیار دارد.
در حــوزه داخلــی، بیکاری، فقر ، موضــوع آموزش و حضور زنــان در جامعه از اهم 
موضوعاتی بود که حاکمان جدید افغانستان را تحت فشار قرار داد. این فشارها از سوی 
مجامع بین المللی در موضوعات تروریسم، حقوق بشر ، حقوق زنان و دختران و آزادی 

های مدنی ، مضاعف گشت.
حالا رهبران طالبان بر دوراهــی دروازه حفظ اصول و ایدئولوژی یا تداوم حکومت بر 
افغانستان ایستاده اند. پرواضح است که ایستادگی بر سر هر یک از این اصول، هزینه 
های خــود را به دنبال دارد. این موضوع موجب مباحثــات فراوانی در هیات حاکمه 
طالبان شد اما تعدد و تکثر آرا در میان آنان، موجب چنددستگی و سرخوردگی برخی 

از رهبران شد که مهمترین آنان ملا برادر است.
موضوعات مهم چالش برانگیز میان رهبران شــامل جنگجویــان خارجی که روزی 
همسنگران آنان بودند و همچنین موضوعات زنان و آزادی های مدنی است. با توجه به 
گستردگی مباحث در این موضوعات، در این مقال تنها به موضوع همسنگران خارجی 
طالبان می پردازیم. جنگجویان طالبان را طیفی گسترده از نیروهای افغان و خارجی 

ها شامل بودند.
بر اساس برآوردهای اطلاعاتی غربی ها ، بیش از 20 گروه تروریستی همدوش طالبان 
مبارزه کردنــد. یکی از بندهای مهم توافق نامه دوحه، اخراج گروههای تروریســتی 
خارجی از افغانستان بود. اگرچه تیم سیاسی طالبان در دوحه این شرط را پذیرفتند اما 
رهبران نظامی طالبان هیچگاه زیربار حذف همرزمان دیروز خود نرفتند. کشمکش بر 
سر این موضوع ، موجب شعله ور شدن اختلافات در هیات رهبری طالبان شده است.

پیگیری اخبار از اقصی نقاط افغانســتان حکایت از این حقیقت دارد که اداره ولایات 
این کشور توسط رهبران محلی بر اساس آموزه های قبلی شان است نه دستورالعمل 
ابلاغی از کابل. حالا شماری از فرماندهان نظامی ، نقش استانداران خودسر را بازی می 
کنند. آنان هیچ درکی از موقعیت سیاســی خود ندارند. در نگاه کلان، قدرت در کابل 

چند شقه شده است و رهبری واحدی بر اداره کشور اعمال نمی شود.
در این وضعیت ، شــماری از رهبران سیاســی طالبان ، حضور جنگجویان خارجی را 
خــلاف منافع ملی ارزیابی کرده و تلاش در حــذف آنان دارند. تفاوت القاعده امروز و 
دیروز بسیار است. امروز القاعده فقط یک اسم است که قدرت چندانی ندارد اما رهبری 

دارد که قیمت سرش گران است.
فقط رهبران سیاسی مانند »ملابردار« می دانند که سر »الظواهری« چقدر می تواند 

برای افغانستان موجب گشایش شود.

مستمری »سایر سطوح بازنشستگان« تأمین 
اجتماعی اصلاح می شود

سرپرســت وزارت کار با اشاره به تأکید ویژه 
رئیس  جمهور اعلام کرد که مستمری سایر 
سطوح بازنشستگان تأمین اجتماعی اصلاح 

می شود.
به گزارش ایســنا، محمد هادی زاهدی وفا 
سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با بیان اینکــه رئیس جمهور بر اصلاح میزان 
افزایش ســنواتی مســتمری ســایر سطوح 

بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی، تاکید دارند، افزود: بر این اساس هیئت وزیران، 
تصمیم گیری در این خصوص را به وزرای عضو هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی 

تفویض کرد.
بــه گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
زاهدی وفا با اشاره به جلسات متعدد با نمایندگان بازنشستگان و مسئولان مربوط، به 
منظور اجرای دستور رئیس جمهور تصریح کرد: برابر تفویض انجام شده و بررسی های 
کارشناســی صورت گرفته و در پی پیشنهاد ســازمان تأمین اجتماعی، مقرر شد در 

چارچوب پایداری منابع و اعتبارات این سازمان، مستمری سایر سطوح اصلاح  شود.

مذاکرات وین امروز ازسرگرفته می شود
پایگاه خبری اکســیوس به نقل از یک مقام 
آمریکایــی گزارش داد که مذاکــرات وین بر 
سر احیای برجام فردا )پنج شنبه( از سرگرفته 

خواهد شد.
به گزارش ایسنا، یک منبع آمریکایی به پایگاه 
خبری اکســیوس گفت: ما با انتظارات پایین 
به وین بازمی گردیم اما تلاش مان را با حســن 

نیت انجام می دهیم.ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه امروز از عزیمت هیأت 
مذاکره کننده کشورمان به وین جهت ادامه مذاکرات برای رفع تحریم ها علیه ایران خبر 

داد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در این رابطه گفت: در چارچوب سیاست رفع تحریم های 
ظالمانه علیه کشورمان، هیأت مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران به ریاست علی باقری 

مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی ایران تا ساعاتی دیگر عازم وین خواهد شد.
به گفته کنعانی، در این دور از گفتگوها که به روال قبل با هماهنگ کنندگی اتحادیه اروپا 
برگزار خواهد شد، در خصوص ایده های مطرح شده از سوی طرف ها از جمله ایده های 
ارائه شده از سوی جمهوری اسلامی ایران که هفته جاری به طرف مقابل ارایه شد، بحث و 
تبادل نظر صورت خواهد گرفت.سخنگوی وزارت امور خارجه با تأکید مجدد بر عزم و اراده 
جمهوری اسلامی ایران بر دستیابی به یک توافق پایدار که ضامن حقوق و پاسدار منافع 
ملت ایران باشد، ابراز امیدواری کرد طرف های مقابل نیز با اتخاذ تصمیمات لازم و تمرکز 

جدی بر حل مسائل باقی مانده، شرایط را برای پیشبرد موثر گفت وگوها فراهم نمایند.
انریکه مورا، نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین نیز ســاعاتی پیش راهی وین شد و 
در صفحه توییترش نوشت: در راه وین برای مذاکره درباره اجرایی شدن کامل برجام بر 
مبنای متن ارائه شده هماهنگ کننده مذاکرات ]جوزپ بورل[ در 20 ژوئیه. از مقامات 

اتریش کمال قدردانی را دارم.
خبر ازسرگیری مذاکرات وین در پی این مطرح می شود که جوزپ بورل چند روز پیش در 
یادداشتی در فایننشال تایمز درباره توافق هسته ای نوشت: اجرای کامل این توافق شدیدا 
تحت تاثیر تصمیــم دونالد ترامپ مبنی بر خروج آمریکا از آن در ســال 201۸ و اعمال 
کمپین »فشار حداکثری« یکجانبه قرار گرفته است. ایران نیز فعالیت های هسته ای خود را 
به طرز هشدار دهنده ای بالا برد. متاسفانه ایران حتی توانایی های نظارتی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را محدود کرده و نتوانســته همکاری کاملی بــا آژانس ذیل وظایف پادمانی 
اساسی اش داشته باشد. »فشار حداکثری« شکست خورد و علی رغم بهترین تلاش های باقی 
شرکت کنندگان در توافق، مردم ایران از منافع اقتصادی کامل رفع تحریم ها محروم ماندند.

استاندار خراسان رضوی دبیر شورای ملی زیارت کشور شد

ارتقا ی»کارگروه ملی زیارت« به »شورای ملی زیارت« 
بــه گــزارش روزنامه صبح امــروز، علی 
جلســه  حاشــیه  در  بهادری جهرمــی 
روزگذشــته هیــات دولــت در جمــع 
خبرنگاران اظهار کرد: در جلســه امروز 
هیات دولت به منظــور حمایت موثر از 
مسئله حل مشکلات زائران اماکن مقدس 
کشــور، کارگروه ملی زیــارت با ارتقای 
جایگاهش به شــورای ملی زیارت تبدیل 
شــد و هیات وزیران مصوب کرد که این 
شورا به ریاست شخص رییس جمهوری و 
عضویت برخی از اعضای مرتبط دولت از 
جمله وزیر ارشاد، وزیر میراث و وزیر کشور 
و وزیر کار و عضویت تولیت آســتان های 
معصومه)س(  رضوی، حضــرت  مقدس 
و شــاهچراغ و عبدالعظیــم حســنی و 
اســتانداران استان هایی که میزبان اصلی 
زائران هستند تشکیل شــود. دبیر شورا 
انتخاب شد  هم استان خراســان رضوی 
تا دبیرخانه در این استان که اصلی ترین 

استان زیارتی است، باشد.
وی افــزود: در حوادث طبیعــی اخیر و 
سیلی که جاری شد، وزیر اقتصاد پیشنهاد 

تخصیص منابعی به صندوق بیمه حوادث 
طبیعی را داشــتند که ارجاع شد جهت 
بررســی و گزارش کارشناسی ارائه شد و 
هیات وزیران مصوب کرد که با تخصیص 
منابعی به صندوق بیمه حوادث طبیعی 
عملًا این صندوق را از امسال احیا کند تا 
امکان پرداخت خسارات و غرامت ناشی از 
حوادث طبیعی با محوریت صنعت بیمه 
فراهم شــود. برای سال 1۴01 مبلغ 2۵ 
هزار میلیارد ریــال، معادل 2 و نیم هزار 
میلیارد تومان تخصیص پیدا کرد به این 

صندوق که بتواند جبران خســارات را به 
صورت بیمه شده در سال جاری حمایت 

کند.
ســخنگوی دولت ادامه داد: صدور مجوز 
امضای موقت منشــور مجمع همکاری 
سازمان های مالیاتی کشور های عضو اکو 
که به منظور یکپارچگی کشور های عضو 
اکو اســت، داده شد تا وزیر اقتصاد بتواند 
مراحل عضویت در مجمع و امضای منشور 

را طی کند.
بهادری جهرمــی یــادآور شــد: یکی از 

مصوبــات مهم امروز دولت این بود که به 
منظور حمایت از تامین امنیت غذایی و 
افزایش صادرات محصولات کشــاورزی و 
کمک به ســرمایه گذاری و تقویت حوزه 
کشــاورزی و حمایت از بخش خصوصی 
و فعالیــت تعاونی هــا در ایــن حــوزه، 
مشوق هایی تصویب شد که در قالب یارانه 
و ســود و کارمزد تسهیلات بانکی به این 
حوزه هــا تخصیص یابد؛ بــه ویژه در امر 
محصولات راهبردی کشــاورزی و البته 

طرح های دانش بنیان در این حوزه.

وی تاکید کرد: یکی از اقدامات خوب امروز 
هیات دولت که بسیار به تقویت شفافیت 
مالــی کمک می کند و یکــی از اقدامات 
خوب در راســتای اصلاح ساختار بودجه 
و نظارت پذیری و شفافیت هرچه بیشتر 
نظام مالی کشور باشد، تصویب آیین نامه 
اجرایی ایجاد نظام یکپارچه مدیریتی در 
بخش عمومی بود که امروز تصویب شد. 
این امر گام بزرگی در راستای تحقق دولت 
الکترونیک و یکپارچه سازی داده های مالی 

در حوزه های عمومی می تواند باشد.
ســخنگوی دولت گفت: یــک حمایتی 
که دولت از خانواده هــا برای فرزندآوری 
دارد، تصویب آیین نامــه ای بود که مقرر 
یــک میلیون  می کند ســهامی معادل 
تومان برای متولدان سال 1۴00 و معادل 
یک و نیم میلیون تومــان برای فرزندان 
متولد ســال 1۴01، از سبد صندوق های 
ســرمایه گذاری به نوزادان متولد این دو 
ســال واگذار شــود. دولت مقرر کرد که 
متناسب با تورم سالانه در سال های آتی 

این واگذاری سهام استمرار یابد.

یادداشت

خبر

در نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه چه گذشت
از پرونده امنیتی مهدی میرسلیم تا وضعیت خاوری

مسعود ستایشی روز )چهارشنبه، 12 مرداد( در نشست 
خبری با خبرنگاران ضمن تسلیت به مناسبت فرار رسیدن 
ایام شهادت اباعبدالله الحسین )ع( و یاران باوفایش، بیان 
کرد: رمز ماندگاری عاشورا، قیام سید الشهدا )ع( علیه ظلم 
و بی عدالتی و به پا خواستند و ایستادگی در برابر انحرافات 

و برای ایجاد صلح و تحولات بود.
وی با اشــاره بــه وقوع ســیل در کشــور، گفت: طبق 
گزارش های واصله وقوع سیل 1۳۳ شهر، یک هزار و ۳۴۴ 
روســتا در 2۵۶ بخش کشور و 2۴ استان کشور را درگیر 
کرد و ۷۸ فوتی، 1۶ مفقودی و ۳۶ مصدوم حاصل وقوع 
سیل در کشور بوده است، لذا آمار دقیق تلفات و فوتی ها 
در ایــن رابطه، پس از تکمیل گزارش های و با محوریت 

سازمان پزشکی قانونی قابل استناد خواهد بود.
استرداد خاوری به کشور کذب است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی بر پرونده 
حمیدرضا خاوری و اســترداد وی به کشور و همچنین 
انتشار اخبار و شــایعات در این رابطه، گفت: تمام اخبار 
و شــایعات در خصوص دستگیری و استرداد حمید رضا 

خاوری تکذیب می شود و این موارد صحت ندارد.
وی افزود: مکاتباتی با اینترپل در این زمینه صورت گرفته 
و از آنجایی که این فرد تبعه کشــور کانادا است، لذا این 
کشــور همکاری لازم برای اســترداد خاوری به ایران را 

نداشته است.
ستایشی ادامه داد: استرداد مجرمان از طریق اینترپل یک 
قائده بین المللی است اما کشور کانادا از انجام این قانون 
استنکاف می کند و از مجرمان حمایت کرده و به پناهگاه 

مجرمان و متهمان تبدیل شده است.
تبادل آقای »اسدی« فعلا در دستور کار نیست

وی در پاسخ به این سوال که آیا دستگاه قضایی تقاضایی 
از وزارت امور خارجه برای تبادل زندانیان با بلژیک خصوصا 
برای بازگرداندن آقای اســدالله اســدی داشته است؟ آیا 
می توانیم انتظار تبادل حمید نوری با یک زندانی سوئدی 
را داشته باشیم؟ گفت: آقای اسدی از ماموران دیپلماتیک 
جمهوری اســلامی ایران در وین بوده و به وظیفه قانونی 

خود به عنوان دیپلمات رسیدگی می کرده است.
وی افزود: اسدی براساس مقررات، واجد مصونیت سیاسی 
بوده و به صورت غیرقانونی در آلمان بازداشــت شده و با 
101 روز بازداشــت غیر قانونی در این کشور نگهداری و 
شرایط بسیار تاسف باری داشته است. بر اساس حکم غیر 
قانونی آلمان در اکتبر 201۸ به بلژیک منتقل شده و پس 
از انتقال به دادگاه بلژیک، با وجود مصونیت دیپلماتیکی 
که داشته و همچنین با توجه مقررات کمیسیون 1۹۶1، 
آقای اسدی را غیر قانونی در دادگاهی که سراسر خدشه و 
عدم رعایت موازین حقوق داخلی و بین المللی بوده به 20 

سال حبس محکوم کرده اند.
وی افزود: این موضوع بارها از سوی قوه قضاییه و دستگاه 
دیپلماسی کشــور مورد انتقاد و مراتب اعتراض به دولت 

بلژیک از طریق کمیساریای حقوق بشر اعلام شده است.

سخنگوی دســتگاه قضا با اشاره به مصوبه امروز مجلس 
شورای اسلامی درخصوص تبادل زندانیان با کشور بلژیک 
تصریح کرد: آقای اسدی باید مسترد شود و هم اکنون نیز 
به صراحت تقاضا می کنیم به دلیل اینکه محکومیت وی، 
بدون رعایت موازین حقوقی، قضایی و عرف حقوق بین 
المللی و ذیل یک فرآینــد مخدوش و غیر قابل دفاع در 
بلژیک صورت گرفته اســت، استرداد وی باید بدون هیچ 
قید و شرطی انجام شود. قوه قضاییه مجدانه این موضوع 

را پیگیری می کند.
ستایشــی با بیان اینکه بحث تبادل فعلا مطرح نیست، 
افزود: درباره آقای نوری هم تلاش ها در عرصه بین المللی، 
در حوزه دولت، معاونت امور بین الملل و ســتاد حقوق 
بشر اسلامی قوه قضاییه و پیگیری می شود تا به نتیجه 

مناسبی برسیم.
آخرین اخبار از رسیدگی به پرونده متروپل

وی در پاســخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 
متروپل گفت: این پرونده 21 نفر متهم دارد که برای تمام 

افراد کیفرخواست صادر شده است.
ستایشــی با بیان اینکه تمامی افراد متهم در بازداشــت 
هستند، گفت: سومین جلسه دادگاه این پرونده برگزار شد 
و اولیای دم متوفیان در دادگاه حضور داشتند و جلسات 
نیز علنی برگزار می شود. رسیدگی به این پرونده در دادگاه 
کیفری 2 اهواز مطابق با قوانین و مقررات صورت می گیرد. 
2 نفر اعتراض داشــتند و این اعتراضات مورد توجه قرار 
گرفته است. کارشناسان هیئت و کارشناسان دادگستری 
درباره این اعتراضات، ارائه نظــر کردند. در روزهای آتی 
شاهد صدور رای قانونی و نهایی در این پرونده خواهیم بود.

دستگیری جاسوس تبعه سوئدی
سخنگوی قوه قضاییه در پاســخ به سوالی در خصوص 
اتهامات و روند پرونده تبعه سوئدی که با توجه به اطلاعیه 
وزارت اطلاعات بازداشت شده است، اظهار کرد: این فرد 
ارتباط غیر قابل دفاعی با عناصر جاسوس داشته است و 
ماموریت داشته در خصوص وضعیت یک جاسوس دیگر 

در ایران کسب اطلاع کند که با اقدامات و پیگیری سربازان 
گمنام امام زمان)عج( و دســتور قاطع و به موقع مرجع 

قضایی بازداشت شد.
ستایشی بیان کرد: نظام قضایی جمهوری اسلامی ایران 
با جاسوســان و مرتبطان آن ها برخورد قاطع و پشیمان 
کننده دارد به دولت سوئد هم هشدار می دهیم دست از 
این اقدامات خلافکارانه و تعدی به حقوق و حاکمیت ملی 

کشورها از طریق اعزام جاسوس بردارد.
توضیحات سخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده مهدی 

میرسلیم
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره ابهامات 
و وضعیت پرونده مهدی میرسلیم و آیا اتهام این پرونده 
جاسوســی است، گفت: ســیدمهدی میرسلیم به اتهام 
اجتمــاع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت کشــور به ۵ 
سال حبس محکوم شده که تاریخ شروع اجرای مجازاتش 

مشخص است.
وی افزود: براســاس مقررات محکومیت این شخص اجرا 
شــده است زیرا مکلف به اجرای قانون هستیم و بهترین 
راه تجلــی عدالت اجرای دقیق قانون اســت و نمی توان 
برای اجرای قانون تبعیض قائل شویم و قطعا قوه قضاییه 

تبعیضی در رسیدگی به پرونده ها ندارد.
ستایشــی بیان کرد : این شخص براســاس رای دادگاه 
محکوم به ۵ سال حبس اســت که در این ایام براساس 
مقررات از مرخصی اســتفاده کرده و چند روز هم غیبت 
داشــته اســت  که مطابق مقررات به مرخصی رفته و در 
مورد غیبت هم براســاس مقررات تصمیم اتخاذ شده و 
مقرارت موضوع ماده ۴۹۴ همچنین ماده ۵02 قانون آیین 

دادرسی کیفری در مورد این شخص اعمال شده است.
وی افزود: بنابراین این شــخص در حال حاضر در زندان 
است و تحمل کیفر می کند و هیچ چیز نامشخصی وجود 
ندارد اما در اثنایی که مرخصی بود ابراز بیماری کرده که 
براساس تکلیف، به واحد درمانی و پزشکی قانونی معرفی 
شــد که پزشکی قانونی شرایط این شخص را برای ادامه 

حبس فراهم دانسته است.
حکم آقای اشتری ربطی به ادعای اخیرش ندارد

ستایشی در پاسخ به ســوالی درباره حکم پرونده وحید 
اشتری گفت: متاسفیم که می بینیم کسی از اصحاب رسانه 

فعل یا ترک فعلی دارد که قابل مجازات است.
وی ادامه داد: دستگاه قضایی جز تذکر و ارشاد که مقدماتی 
است تکلیف دارد اگر مواردی اعلام و شکایتی صورت می 

گیرد مطابق موازین قانونی و شرعی است.
سخنگوی دستگاه قضا ادامه داد: اشتری در شعبه 10۵۸ 
دادگاه کیفری دو تهران به اتهام نشــر اکاذیب و به قصد 
تشویش اذهان عمومی و ضرر به غیر که مربوط به انتشار 
تصاویر خصوصی شــاکی بوده بدون اجازه وی، به تحمل 
2 ســال حبس در تاریخ 21 آبان ۹۹محکوم شده است . 
این مجازات به مدت ۵ سال بنا بر وضعیت محکوم علیه، 

تعلیق شد.
وی ادامه داد: اشــتری در تاریخ 1۶ آذر 1۴00 در پرونده 
ای دیگر در شعبه 10۶0 دادگاه کیفری دو تهران به اتهام 
نشر اکاذیب و به قصد تشویش اذهان عمومی در فضای 
مجازی به جزای نقدی به میزان 20 میلیون ریال محکوم 

شده است.
ستایشی گفت: پرونده دیگر درتاریخ ۳1 اردیبهشت 1۴01 
در شعبه 10۶0دادگاه کیفری دو تهران به اتهام تحریف، 
ترغیب و دعوت مردم به اعمال خشونت از طریق فضای 

مجازی به تحمل ۹1 روز حبس تعزیری محکوم شد .
ســخنگوی قوه قضاییه در مورد اخرین پرونده وی گفت 
:آخرین پرونده وی 2۶ تیر 1۴01 در شعبه 10۵۷ کیفری 
دو تهران به اتهام نشــر اکاذیب به قصد اضرار به غیر به 
دو ســال حبس تعزیری و ممنوعیت از هرگونه فعالیت 
رسانه ای و یا حقیقی همچون روزنامه ها و همچنین بستن 
کلیه صفحاتش در فضای مجازی به مدت دو سال محکوم 

شده است.
ستایشی گفت: وی ادعاهایی مطرح کرده مبتنی بر اینکه 
ایــن حکم قبل از موضوع مطروحه در افکار عمومی بوده 
است در صورتی که احکام صادر شده مربوط به موضوعات 
قبــل بوده اما وی اصرار دارد که محکومیت صادر شــده 

مربوط به موضوع اخیر بوده است.
وی بــا بیان اینکه آحاد جامعه به تبعیت از قانون مکلف 
هستند چرا که ثبات جامعه را تبعیت از قانون فراهم می 
کند گفت: موضوع پرونده این فرد، دادنامه غیابی است و 
مطابق قانون کسی که محکوم غیابی است می تواند در 
دادگاهی که حکم صادر شده واخواهی کند. به دلیل اینکه 
این فرد در هیچ کدام از جلســات دادگاه علی رغم ابلاغ 
دادنامه حاضر نشــده و لایحه ای ارائه نداده حکم غیابی 

صادر شده است.
سخنگوی قوه قضاییه با تشریح آخرین وضعیت پرونده های 
تخلفات بورسی کشور در دولت گذشته، گفت: ۵ نفر در 
خصوص این پرونده تفهیم اتهام شدند و پرونده های این 

افراد در دادسرا در حال بررسی است.

کارگروه ملی زیارت با ارتقای جایگاهش به شورای ملی زیارت تبدیل شد و هیات وزیران 
مصوب کرد که این شورا به ریاست شخص رییس جمهوری و عضویت برخی از اعضای 

مرتبط دولت از جمله وزیر ارشاد، وزیر میراث و وزیر کشور و وزیر کار و عضویت تولیت 
آستان های مقدس رضوی، حضرت معصومه)س( و شاهچراغ و عبدالعظیم حسنی و 
استانداران استان هایی که میزبان اصلی زائران هستند تشکیل شود. دبیر شورا هم 
استان خراسان رضوی انتخاب شد تا دبیرخانه در این استان که اصلی ترین استان 

زیارتی است، باشد
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لیلا ابراهیمی مطرح کرد

روایت کسب اولین مدال دوومیدانی زنان پس از انقلاب
کسی که عنوان اولین را کســب می کند، موانع زیادی 
را پشــت سر می گذارد و سختی ها را به جان می خرد تا 
مسیر را برای بقیه هموار کند. لیلا ابراهیمی، دختر دونده 
ایرانی است که پا به دنیای ناشناخته ها گذاشت و با وجود 

محدودیت های زیاد، ناامید نشد. 
به گزارش ایســنا، در همان ورزشــگاهی که برای اولین 
بار دوید،  قرار گذاشتیم؛ همانجایی که با برادرش آمد تا 
ساعت تمرین زنان دوومیدانی را بپرسد. می گوید اولین 
باری که مسابقات دوومیدانی را دید، خیلی هیجان زده 
شد؛ گویی بخشی از وجودش را پیدا کرده بود. وقتی یاد 
روزهای گذشته می کند، هنوز چشم هایش برق می زند 
و با لبخند سختی ها، محدودیت ها و غم ها و شادی ها را 

بازگو می کند. 
لیلا ابراهیمی از 1۵ ســالگی دوومیدانی را آغاز کرد. در 
دوهای نیمه استقامت و استقامت دوید، رکوردها را یکی 
پس از دیگری شکست و به اولین زن مدال آور دوومیدانی 
ایران پس از انقلاب تبدیل شد؛ مدال برنزی که با رد شدن 
از موانع مختلف و چاله های آب به دســت آمد و آغازگر 
فصل جدیــدی در دوومیدانی زنان بود. ســال ها بعد از 
کسب مدال ارزشمند در آسیا، به مرور خاطرات و روزهای 
گذشته نشسته ایم و ابراهیمی از نگاه محدود انجمن ها و 
مشکلات به وجود آمده، رکوردشکنی ها و مدال آوری ها 

صحبت کرد و در نهایت به دوران مربیگری اش رسید. 
در ادامه گفت وگوی ایسنا با لیلا ابراهیمی را می خوانید:

 از خودتان بگویید چه شد که وارد ورزش شدید؟ 
در خانواده ای فرهنگی و تقریبا پرجمعیت بزرگ شده ام. 
پدرم مهندس راه و ســاختمان و مادرم مدتی دبیر بود. 
ســه برادر داشتم که ورزشکار بودند و الان هم سر خانه 
و زندگی شــان هســتند. از اواخر 1۵ سالگی وارد رشته 
دوومیدانی شــدم و تقریباً 1۷ ســال قهرمان تیم ملی 
بــودم. اولین مربی من خانم آقامحمدی، همســر آقای 
فیروزی بود که بعدها با او به صورت تخصصی و حرفه ای 
کار کردم چون خانم آقامحمدی مشــغله خانواده و بچه 
داشت، نمی رسید با من تمرین کند اما مدتی طولانی به 
صورت مشاوره ای با او کار کردم. تقریباً 1۴ مدال آسیایی 
به دســت آوردم و چندین رکورد ملی جابجا کردم. آن 
زمان محدودیت ها زیادتر بود. مردم دید بسته ای نسبت به 
دوومیدانی داشتند و این رشته را نمی شناختند. از طرفی 
شرایط مســابقه، تمرین و فضای تمرینی هم محدود و 

توجه رسانه کم بود.
 چگونه در میان رشــته های مختلف ورزشــی 

دوومیدانی را انتخاب کردید؟ 
خودم و خانواده ام دوســت داشتیم یک ورزش حرفه ای 
را دنبــال کنــم. آن موقع مثل الان شــرایط خیلی باز 
نبود، امکانات ورزشی و فضاهای تمرینی کمی داشتیم 
و محدودیت وجود داشــت. اصلا فکر نمی کردم رشــته 
دوومیدانی هم وجود داشته باشد. برادرهایم بدنسازی و 
فوتبال کار می کردند، به همین دلیل مسابقات ورزشی 
را دنبال می کردیم تا یک بار مسابقات دوومیدانی را دیدم 
و خیلی هیجان زده شــدم. انگار قسمتی از وجودم بود 
و تصمیم گرفتم به این رشــته بروم. با برادر کوچکم که 
الان در قید حیات نیست به ورزشگاه کشوری رفتیم. هر 
وقت می آمدم سانس مردان بود و برادرم را می فرستادم 
که ســوال کند اما خجالتی بود و نمی توانست تا اینکه 
سانس زنان را فهمیدیم و رفتم. پیست خیلی شلوغ و من 
هم خجالتی تر بودم. خانم آقامحمدی که یکی از بهترین 
مربیان دوومیدانی آن زمان بود را دیدم اما گفت ســرم 
شــلوغ است، برو بدو تا صدایت کنم. آنقدر سرش شلوغ 
بود که دیگر کسی حال من را نپرسید. شروع به دویدن 
کردم. روی صندلی می نشستم و دونده ها را می دیدیم که 
چکار می کنند. من هم آن کارها را انجام می دادم. بعد از 
یک ماه خانم آقامحمدی تســت ۸00 متر از من گرفت. 
تنهایی دویدم و رکوردم معادل نفر اول آن زمان بود. آن 
زمان لیگ سالی یک بار در استادیوم آزادی برگزار می شد 
که شــرکت کردم. بعد از یکسال و نیم رکوردهای ۸00 
و 1۵00 متر ایران را شکســتم. آن موقع آقای کفاشیان 
رئیس فدراســیون بود و خیلی استقبال کرد. می گفت 
دختری آمده که رکوردها را می شــکند به همین دلیل 
هر هفته جایزه می گذاشت. در پیست کشوری رکوردها را 
می زدم و به من یک ربع سکه می دادند که انگیزه می شد.
 دوومیدانی زنان زمانی که شما مسابقه می دادید 

چه محدودیت هایی داشت؟ 
آن موقع زیر نظر انجمن بودیم، دید خانم ها بسته تر بود 
و محدودیت های زیادی داشــتیم. مسئولان انجمن ها از 
قهرمانان و پیشکســوتان خوب ایران بودند اما همکاری 
نمی کردند، خیلی امکان حمایت از دختران وجود نداشت. 
نمونه آن در زمان بازی های آسیایی بوسان بود. بر اساس 
تجزیه و تحلیل رکوردهایم شانس مدال داشتم اما اعزام 
نشدم چون پوشش دوومیدانی هنوز تصویب نشده بود و 
محدودیت هایی وجود داشــت. تا آن موقع زنان محجبه 
در آسیا مســابقه نمی دادند و خانم بهزادی را فرستادند 
چون می گفتند پرتابی زیــاد حرکت نمی کند اما من را 
نفرستادند.  آقای کفاشیان من را به فدراسیون دعوت کرد 
و قول داد اگر رکوردهایم خوب باشد، حتماً به مسابقات 
برون مرزی اعزام شــوم. کم کــم رکوردها را زدم و مدال 
گرفتم. دوومیدانی زنان هم با فدراســیون ادغام و اوضاع 
دختران خیلی بهتر شد. تقریباً همان امکاناتی را که برای 

مردان فراهم می کردند به ما هم اختصاص می دادند.
دوره آقای کریمی گروه خیلــی خوب و قدرتمندی در 

بخش زنان و مردان بودیم و ۹ سهمیه المپیک گرفتیم. 
من و خانم لیلا رجبی تنها کســانی هســتیم که مدال 
قهرمانی آســیا در فضای باز را کسب کرده ایم. در حین 
اینکه ورزش قهرمانی کار می کردم، مربی من گفت حتماً 
از نظر علمی هم خودت را ارتقاء بده چون تعداد مربیان 
زن کم است و باید در آینده جزو مربیان باشی. به همین 

دلیل در کنار ورزش دوره های خوبی را گذراندم.
 در مسابقات قهرمانی آســیا ۲۰۰۷ اولین مدال 
دوومیدانی زنان ایران پس از انقلاب )در قهرمانی 

آسیا( را به دست آوردید از آن مسابقه بگویید. 
رشته ۳000 متر مانع برای اولین بار در آن سال برگزار شد. 
کادر فدراسیون آنقدر قوی بود که قبل از هر مسابقه ای 
تحقیق و رشته ها را غربالگری می کرد. به من گفتند در 
این رشــته شرکت کن و اولین مدال را بگیر تا دستمان 
باز شود و درخواست های دیگری بدهیم. خوشحال شدم 
اما نگرانی هم داشــتم چون تا به حال ۳000 متر مانع 
ندویده بودم و در گرم کردن قبل از مسابقه به خاطر ترس 

پایم کش آمد. با این حال مدال را گرفتم. آنقدر ســخت 
بود و از همه لحاظ به من فشــار آمد که باورم نمی شد 
مدال گرفته ام. یک گوشه رفتم و خیلی گریه کردم چون 
لباسمان برای این رشته نامناسب بود، چاله آب داشت، 
دائم خیس می شدم و خیلی اذیت شدم. متاسفانه برخی 
هم با دید خاصی نگاه می کردند که برای چه با این لباس 
می دوم شــرکت کننده ها خیلی خوب بودند. با مصیبت 
شرکت کردم تا قبل از قهرمانی آسیا اردن در ۳000 متر 
مانع ندویده بودم و در گرم کردن قبل از مسابقه به خاطر 
ترس پایم کش آمد. لباسمان برای این رشته نامناسب 
بود، چاله آب داشت، دائم خیس می شدم و خیلی اذیت 
شدم. متاسفانه برخی هم با دید خاصی نگاه می کردند که 
برای چه با این لباس می دوم. . در حال گریه بودم که آقای 
علیجانی به من گفت نمی دانی ایران چه خبر شده است. 
تو کاری کردی که رسانه ها دوومیدانی را شناختند. به من 
قوت قلب داد و گفت برایت لباس خوب طراحی می کنیم.

وقتی برگشــتم ایران دیدم تمام روزنامه ها عکسم را کار 
کرده اند و مردم من را می شناسند. البته این موضوع کار 
را هم سخت تر کرد و توقع بالاتر رفت. مردم تازه فهمیدند 
زنان هم در رشته دوومیدانی فعالیت می کنند. از همانجا 

مربیگری را هم شروع کردم و مدارک را گرفتم.  
 لباس شما در آن مسابقه چه بود؟ 

 مانتو بلند با شلوار گشاد و مقنعه بود. آن موقع برندهایی 
مثــل نایک و آدیداس برای ورزشــکار محجبه طراحی 
نداشتند. به جمعه بازار می رفتم، لباس محلی های خنک 
و بلند را می خریدم، جاهای باز و بلندش را می دوختم. در 
چند رنگ مختلف می گرفتم و در مسابقات می پوشیدم. 

 در بازی های آسیایی ۲۰۰۶ و ۲۰۱۰ شرکت کرده اید، 
چه خاطره ای از این مسابقات دارید؟ 

بازی های 200۶ قطر اولین بار من، خانم مریم طوسی و 
خانم مینا پورسیفی اعزام شدیم. آنجا فهمیدم دوومیدانی 
یعنی چه و تازه با رقبایم آشــنا شدم. در آن دوره تعداد 
ورزشــکاران دوومیدانی کم و دسترسی به مدال خیلی 
راحت تــر بود اما این اتفاق نیفتــاد. در بازی های 2010 
خیلی تحت فشارم بودم؛ پدرم مریض بود، شرایط روحی 
و تمرینی خوبی نداشتم و مصدومیت پایم به تازگی خوب 
شــده بود. از طرفی برای مســابقات دانشجویان جهان 
انتخاب شــدم و می توانستم مدال بگیرم اما دو ماه سنم 
اضافه بود و اعزام نشــدم. همه این مسائل به من فشار 
آورد. گفتند حداقل رکورد ایــران را جابه جا کن. تعداد 
ورزشــکاران هم زیاد شده و مسابقات المپیک در پیش 
بود به همین دلیل تعداد زیادی ورزشکار حضور داشتند تا 

ورودی المپیک را در همین بازی ها کسب کنند.
مسابقات دوومیدانی وقتی در کشورهای خارجی برگزار 
می شــود، واقعا هیجان انگیز اســت. در روز مسابقه ما 
چند ورزشــکار خوب هم مسابقه داشــتند. به همین 
دلیل ورزشگاه خیلی شلوغ بود. آنجا تنها زمانی بود که 
اســترس بر من مستولی شد. با این حال رکورد ایران را 
شکســتم. جالب اینجا بود که خیلی از خارجی ها ما را 
تشویق می کردند اما یک سری از استادان دانشگاه تهران 
در ورزشگاه بودند و بی خبر از تلاش ها و سختی هایی که 
می کشیدیم، گفتند شما که می خواهید دهم شوید اصلا 
چرا اعزام می شوید؟ در بازی های آسیایی 2010 خیلی از 
خارجی ها ما را تشویق می کردند اما یک سری از استادان 
دانشــگاه تهران در ورزشگاه بودند و بی خبر از تلاش ها و 
سختی هایی که می کشیدیم، گفتند شما که می خواهید 
دهم شوید اصلا چرا اعزام می شوید؟ این حرف هیچوقت 

یادم نمی رود.
 برخورد خارجی ها با شما چگونه بود؟ 

تنها جایی که دید منفی داشتند قهرمانی آسیا اردن 
بود که اصلا تمرین ۳000 مانع نکرده بودم و واقعا به 
شکل افتضاحی از موانع می پریدم. آنجا برخی از عربها 
مســخره ام کردند و شاید اگر خودم از بیرون می دیدم 
خنــده ام می گرفت. این اولین بار بود که خارجی ها ما 
را مســخره می کردند اما در تمام مسابقات کشورهای 
دیگر بعد از مســابقه به ما می گفتند زنان قدرتمندی 
هســتید که با این پوشش فشارها را تحمل می کنید. 
به گرمی استقبال می کردند و دوستان ورزشکار زیادی 

داشتیم.
 چه شد که از ورزش قهرمانی خداحافظی کردید؟ 
دوبار پایم آسیب دید و جراحی کردم. فشارهای تمرین 
هم خیلی زیاد بود و روزی ۶ تا ۸ ساعت تمرین داشتم. 
همچنین حدنصاب رکوردهایی که دوست داشتم را به 
دست نمی آوردم و به خاطر آسیب دیدگی پایم من را به 
رشته های بالا می بردند که سازگار نبودم. بنابراین تصمیم 

گرفتم ورزش قهرمانی را کنار بگذارم.  
 الان فشارهایی از طرف رسانه ها و فضای مجازی 
برای حمایت و دیده شــدن زنان ورزشکار وجود 
دارد که در گذشته نبود اگر شما چنین فضایی را 

داشتید موفق تر می شدید؟ 
100 درصد. شما یک زمان احتیاج دارید یک زن از جنس 
خودت کنارت باشد اما ما این شرایط را نداشتیم. الان یک 
مربی زن هستم و اتفاقات گذشته آنقدر ملکه ذهنم شده 
که اجازه نمی دهم برای شاگردهایم تکرار شود. همیشه 
کنارشان هستم و تا جایی که می توانم کمک شان می کنم. 
دوست دارم محدودیت هایی که برای من ایجاد شد برای 
دخترانی که با شرایط سخت تلاش و تمرین می کنند، 
تکرار نشود. همیشه به عنوان یک خاطره برایشان تعریف 
می کنم و هر سال که می گذرد می گویم نقطه ای تاریک 
و کوتاه بوده اما اگر شــخصیت و هدف خود را به دست 

بیاورید آنها کمک می کنند که بیشتر پیشرفت کنید.
 بدترین خاطره دوره قهرمانی چه بود؟ 

در اوج آســیب دیدم. خیلی خوب تمرین کرده بودم و 
در حدی بود که برای مدال های جهانی آماده می شــدم 
اما آســیب دیدم. در آن بحبوحه پدرم هم مریض بود و 
چند ســالی خیلی اذیت شدم. علاوه بر این دورانی بین 
آقایان کریمی و داوری سرپرستی در فدراسیون حضور 
داشت که بخاطر لجبازی با مربی ام، من را هم اذیت کرد 
و به پیســت راهم نمی دادند. می دیدم ورزشکاران دیگر 
در پیست تمرین می کنند اما می گفتند تو نیا. آن زمان 
هم خیلی اذیت شــدم اما باز هم گذشت. بعد از آن باز 
هم دوباره رکورد زدم و مدال گرفتم. دیگر آدم به ســنی 
می رسد که انگار آدم از جنگیدن خسته می شود و دوست 

دارد آرامش داشته باشد.
 بهترین خاطره تان چیست؟ 

هر بار که مــدال می گرفتم و رکورد مــی زدم، بهترین 

خاطره ام بود اما جالب ترین خاطره مربوط به مدال ۳000 
متر مانع بود. وقتی برگشــتم شوکه شدم چون همه جا 
عکس من را کار کرده بودند. قبل از آن وقتی در پارک ها 
می دویدم باغبان ها دنبالم می کردند که روی چمن ندوم 
اما از وقتی مدال گرفتم کسی کاری نداشت، حتی زنان 
و مردان مسنی که در پارک بودند برایم سکه خریدند و 

جشن گرفتند.
 فضای مجازی به ســمت حمایــت از دختران 
ورزشکار است، این فضا را تا چه اندازه ای مناسب 

می بینید؟ 
تبلیغات لازمه ورزش اســت اما باید به شکلی درست و 
منطقی جلو برود که مشــکل ایجاد نشود. به نظرم بعد 
آموزشی پایه ما ضعیف اســت. دوره آقای کریمی دبیر 
فدراسیون آقای رضایی بود که همیشه به من می گفت 
کتاب و روزنامه بخوان تا بدانی چگونه مصاحبه و صحبت 
کنی. این ها همه فرهنگ سازی است. فرهنگ سازی هر 
فدراسیون باید قوی باشد تا در فضای مجازی همه چیز 

کنترل شده و در چارچوب درست پیش برود.
 چه نوع رفتاری را از سمت ورزشکاران در این فضا 

نمی پسندید؟ 
با فضای مجازی کاری ندارم اما بعد فرهنگسازی ما ضعیف 
است. ورزشکارانی که پیش ما می آیند از قشرهای خوب 
و متوسط رو به بالا هستند اما باید وقتی برای خانواده ها 
بگذاریم و فرهنگ ســازی بکنیم حالا که فرزند خود را 
به حیطه قهرمانی آورده اید رفتارهای شــما باید چگونه 
باشد. متاسفانه به رشته های دیگری می روند که شرایط 
و آزادی های خاص خود را دارند و فکر می کنند باید اینجا 
هم همان شکل باشد. بنابراین سعی می کنیم به گونه ای 
فرهنگ ســازی شود که خانواده ها کجا قرار گرفته اند و 
ورزشــکار بداند که در چه چارچوب و اصولی کار خود را 
جلو ببرد. این کار را ما انجام می دهیم اما یکسری کارها 

باید زیر نظر فدراسیون انجام شود.
گاهــی می بینیــم که برخــی از 

قهرمانی  به جای  ورزشــکاران 
تبلیغــات و درآمدزایی از این 
طریق را در اولویت کار خود 
قرار می دهند، نظر شــما در 

این مورد چیست؟
یک سری مسائل ورزشکار 
را به حاشــیه می برد. این 
خود  شــخصیت  دیگــر 
ورزشکار است. باید ببینیم 
ورزشــکار چقــدر از نظر 
می شــود.  حمایت  مالی 

بخاطر شرایط  برخی 
اقتصادی  بد 

اینکــه  و 

از  می تواننــد 
شــهرت خود پول 
در بیاورند این کار را می کنند 
اما همه جای دنیا ورزشکاران 
و قهرمان به عنوان ســمبل، 
برندهــای خوب ورزشــی و 

غیر ورزشــی را در چارچوبی 
اما  می کننــد  تبلیــغ  خاص 
گاهی رشــته هایی را می بینیم 
که قهرمانی و المپیکی نیست، 
از نظر پوششی خیلی بد تبلیغ 
می شوند و پیج های زیادی هم 

آنها را حمایت می کنند.
 با اینکه سطح دوومیدانی ایران 
با آســیا و جهان فاصله دارد و 

ثانیه ها و سانتی مترها مدال را تعیین 
می کنند اما برخی دختران دوومیدانی 

ایران تا رکوردی را جابه جا می کنند، از 
مدال آوری در آسیا حرف می زنند. به نظر 

شما دلیل چنین رفتارهایی چیست؟  
این ربطی به هیچ ارگان و ســازمانی ندارد بلکه 

به شــخصیت ورزشــکار و مربی او مربوط 
است. ورزشــکار بوده  و با مربی حرفه ای کار 
کرده ام، هیچوقت در مــورد چیزی که در 
تمرین تحقق پیدا نمی کرد، حرف نمی زدیم 
حتی اگر تحقق پیدا می کرد هم ابتدا انجام 
می دادیم بعد صحبت می کردیم. آن موقع به 

ما می گفتند الکی نگویید مدال می گیریم. به 
یاد دارم که یکی دو بار گفتم مدال می گیرم، 

فدراسیون به من گفت این حرف را که 
زده ای می توانــی انجــام بدهی؟ اگر 
می توانی اینجا را امضا کن. فدراسیون 
و مربی پیگیر این مسائل بودند و به 
شخصیت ورزشکار هم برمی گردد. 
خیلی از ورزشکاران وقتی به جایی 
می رسند خیلی حرف ها می زنند. 

حرف زیاد است و در مسابقات 
کــری خوانی های زیادی 

داریــم که طبیعی 
اگر  اما  است 

کسی به 

عنوان سمبل و قهرمان آسیا و جهان حرفی را بزند باید 
با حساب و کتاب و زیر نظر فدراسیون باشد. در زمان ما 
مربیان برنامه بلندمدت خود را به فدراسیون ارائه می دادند 
و می گفتند مثلا لیلا ابراهیمی در این مسابقه می تواند 
مدال بگیرد یا فلان مسابقه رکورد می زند. همه چیز روی 
حساب و کتاب بود اما اینکه الان از این حرف ها می زنند 

غیر منطقی است.
 در شــرایطی که برخی مربیان دوست ندارند 
اما پریچهر  بزند  از خودشــان جلو  شاگردشان 
شاهی به عنوان شاگرد شما رکوردتان را شکست 
و همچنان او را تشویق و حمایت می کنید. در این 

مورد صحبت کنید. 
توانمندی هایــم را در دوران قهرمانــی بــا رکوردها و 
مدال هایم نشــان دادم. الان هم که مربی هســتم باید 
به شــکلی توانمندی خود را نشان بدهم. توانمندی من 
زمانی دیده می شود که ورزشکاران خوبی را تربیت کنم. 
شاگردهایم را حمایت  می کنم. امیدوارم تعداد پریچهرها 
زیاد شود، سالم ورزش کنند، اسم و رسم داشته باشند و 

به هدفی که از قبل خواسته اند، برسند.
 درآمد های باشگاهی و ملی در زمان شما و الان 

چقدر متفاوت است؟ 
آن موقع حقوق ما خیلی کم بود و اصلا درآمد باشگاهی 
نداشتیم اما فدراسیون اسپانســرهای زیادی می  آورد. 
به گونــه ای که وقتــی مدال می گرفتیم شــرکت ها و 
اسپانســرهای زیادی به ما جایزه می دادند. تا جایی که 
می توانستند اسپانســر جذب می کردند تا ورزشکاران را 
تامین کنند اما الان باشگاه های خوب و قدرتمندی داریم 
که دختران را حمایت می کنند. قابل مقایسه با زمان ما 

نیست و درآمدها بهتر شده است.   
 شرایط فعلی دوومیدانی زنان ایران چگونه است؟ 
تعداد مربیان زنان ما کم است. ورزشکاران هم دوره ام الان 
مربی هســتند. ما باید علم خود را به روز   و در دوره های 
مختلف شــرکت کنیم. آموزش ببینیم و تجربه 
به دســت بیاوریم. تا کی مقاله سرچ کنم و 
اطلاعات به دســت بیاورم؟ از طرف دیگر 
داوران مــا هم بایــد دوره ببیند. تعداد 
مربیان و داورهای ما باید زیاد باشــد 
و فرهنگ سازی شــود. همچنین 
نیاز است در آموزش و پرورش کار 
بیشتری انجام شود. به طور کلی 
الان وضعیت زنان بد نیست چون 
همه تلاش می کنند. هرچند فضاها 
محدود اســت اما تلاش زیاد شده 
و همه دســت به دست 
از  داده ایم.  هــم 
مثل  طرفی 
سابق هم 

محدودیت 
وجود ندارد و دید مردم و خانواده ها نسبت به 
ورزش بازتر است و همه کمک می کنند. البته 
الان در شــرایط بد کرونا و اقتصاد قرار داریم 
که همه گیر اســت و برای یک ارگان صدق 
نمی کند. به همین دلیل نمی شود  انتظارات 
خاصی داشت. باید معقولانه شرایط را در نظر 

بگیریم.  
 حرف پایانی

 امیدوارم دوومیدانی همیشه پیشرفت کند. بودجه 
خاصی برای این رشته کنار گذاشته شود و بسترسازی 
بهتر و فضای تمرینی  بیشتر شود چون این رشته پر مدال 
است و پتانســیل های زیادی داریم که می توانند در آن 
فعالیت کنند. بنابراین بودجه آن باید با رشته های دیگر 

متفاوت باشد.

            

۲۳ نمونه مثبت آزمایش دوپینگ طی ۷ ماه 
گذشته

ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ ایران )نادو( در 
گزارشــی اعلام کرد در ۷ ماه گذشته، ۵۵۷ 
نمونه دوپینگ گرفته شده که نتیجه آزمایش 

2۳ نمونه مثبت بود.
بــه گزارش ســتاد ملی مبارزه بــا دوپینگ، 
در راســتای توســعه ورزش جوانمردانــه و 
پاک، از ابتدای ســال 2022 تا 10 مردادماه 
1۴01 )هفت مــاه( در غالب 12۵ ماموریت 

نمونه گیری، ۵۵۷ نمونه خون و ادرار از 2۸ رشته ورزشی انجام داده، که نتیجه آزمایش 
2۳ نمونه مثبت بوده است.

این درحالی است که ۴۵۳ نمونه ادرار و خون متعلق به 22 رشته ورزشی المپیکی بوده 
و 1۵ نمونه از 2۳ نمونه مثبت متعلق به ورزش های المپیکی است.

معاون حقوقی پرسپولیس: ادعای ذوب آهن 
قابل استناد نیست

معاون حقوقی پرسپولیس: استعلام گرفته ایم، 
اســدبیگی هم اقرارنامه نوشته است/ ادعای 

ذوب آهن قابل استناد نیست
معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس تأکید کرد 
عقد قرارداد با ســینا اسدبیگی هیچ مشکلی 
ندارد و این بازیکن قراردادی با تیم ذوب آهن 

نداشته است.
حسین دوام معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس در گفت و گو با تسنیم درباره عقد قرارداد 
پرســپولیس با سینا اسدبیگی و ادعای باشگاه ذوب آهن مبنی بر غیرقانونی بودن این 
قرارداد اظهار داشت: اسدبیگی قرارداد ثبت شده ای با تیم ذوب آهن نداشته است و ما 
به نوعی استعلام های لازم را هم از سازمان لیگ گرفتیم. این بازیکن هم پیش از عقد 
قرارداد با ما اقرارنامه ای جامع نوشــت و اعلام کرد هیچ قراردادی با ذوب آهن نداشته 

است.
وی در ادامه درباره اینکه گفته می شود اسدبیگی قراردادی را امضا و از طریق واتساب 
عکس آن را به باشگاه ذوب آهن ارسال کرده است، گفت: این ادعا را باشگاه ذوب آهن 
دارد، اما چون قراردادی ثبت نشــده است، نمی شود به این چیزها استناد کرد. توافق 
واتساپی در فضای مجازی به دلیل خطراتی که مانند هک و ... در فضای مجازی وجود 
دارد، قابل استناد در هیچ کدام از مراجع فدراسیون فوتبال و سایر مراجع قضایی نیست. 
ادعای باشگاه ذوب آهن هم فقط روی همین موضوع است. همانطور که گفتم اسدبیگی 

اقرارنامه نوشته و استعلام های لازم نیز گرفته شده است.

پیگیری وزیر ورزش و جوانان برای 
حرفه ای سازی استقلال و پرسپولیس

وزیــر ورزش و جوانان گفت: از دی ماه باید 
تــلاش کنیم تا مدارک حرفه ای شــدن دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس را ارسال کنیم.

به گزارش ایسنا، حمید سجادی، وزیر ورزش 
و جوانان درباره آخرین اقدامات برای تکمیل 
مدارک دو باشــگاه اســتقلال و پرسپولیس 
برای حرفه ای شــدن در آســیا اظهار کرد: 

پرونده حرفه ای شدن این دو باشگاه از سال 201۵ باز شده بود که در برخی مقاطع 
این موضوع جدی گرفته شده و در برخی مواقع جدی گرفته نشده است و اصلا شاید 

لازم بود که مشاوره خارجی در این زمینه گرفته شود.
وی ادامه داد: رکنی که در فدراســیون فوتبال باید حرفه ای سازی را برای باشگاه ها 
دنبال کند اکنون در تعلیق است و اکنون نمی تواند مدرکی از حرفه ای سازی ارسال 

کند. الان در حال پیگیری این موضوع هستیم که این رکن را از تعلیق دربیاورند.
وزیر ورزش همچنین بیــان کرد: هم زمان که در خدمت تیم ملی برای جام جهانی 
هســتیم کار از تعلیق درآمدن این رکن از فدراسیون را هم دنبال می کنیم. از دی 

ماه امسال هم تلاش کنیم تا مدارک دو باشگاه کامل شده و به آسیا ارسال شود.

ساپینتو، استقلالی ها را از مصاحبه منع کرد!
سرمربی تیم فوتبال استقلال، بازیکنان تیمش را 

از انجام هرگونه مصاحبه منع کرد.
به گزارش ایســنا، تیم فوتبال اســتقلال پس از 
برگزاری اردوی خود در کشــور ترکیه و برگزاری 
۴ بازی دوســتانه، جمعه هفته گذشــته به تهران 
بازگشــت تا ادامه تمرینات خود را برای آمادگی 
رقابت های لیگ برتر در مجموعه ورزشی انقلاب 

پیش ببرد.
آبی های پایتخت ۹ روز تا شــروع رقابت های لیــگ برتر فرصت دارند تا خود را برای مصاف 
اول خود در این مسابقات آماده کنند. استقلالی ها روز جمعه، ۲1 مرداد در ورزشگاه آزادی به 

مصاف تیم فوتبال سپاهان می روند.
ریکاردو ســاپینتو سرمربی اســتقلال تا شروع فصل بیســت و دوم رقابت های لیگ برتر از 
بازیکنان و کادر فنی تیمش درخواســت کرده است مصاحبه ای انجام ندهند تا 

فضا برای آبی های پایتخت به آرامی پیش برود.
ســاپینتو از بازیکنان تیمش درخواســت کرده اســت در ایــن فصل از 
مســابقات برای انجام مصاحبه و مسائل مربوط به این حوزه، با خودش 

هماهنگی های لازم را انجام دهند.

منچستریونایتد بهترین تیم 
تاریخ لیگ برتر جزیره شد

 اعــلام مجمــوع امتیازها پس از 30 ســال+عکس به 
گزارش خبرگــزاری فارس، فوریه ســال 1۹۹۲ اتحادیه 
فوتبال انگلیس تصمیم گرفت تــا فرمت بالاترین رقابت 
فوتبال مردان در این کشــور را تغییر دهد و به همین دلیل 

نام آن از division one  به premier league )لیگ برتر( تغییر کرد.
از آن زمان به بعد فوتبال انگلیس با نام لیگ برتر شناخته شد و در این سال ها به جذاب ترین 

رقابت نام گرفت.
به بهانه 30 ســالگی لیگ برتــر نگاهی به رتبه 
تیم ها در این 30 سال بیاندازیم. منچستریونایتد 
که در این 30 ســال توانست 13 بار با سرالکس 
فرگوســن قهرمانی را تجربه کند و آرسنال نیز با 

ونگر به 3 قهرمانی رسید.
چلســی با مورینیــو ، آنچلوتــی و کونته نیز 5 

قهرمانی بدست آورد و منچسترسیتی نیز با مانچینی، پیگرینی و گواردیولا 6 قهرمانی کسب 
کرد.منچســتریونایتد با 115۲ بازی و ۲366 امتیاز در صدر رقابت های لیگ برتر در این 30 
ســال قرار دارد و تیم های آرســنال، چلســی، لیورپول ، تاتنهام، منچسترسیتی و اورتون در 

رده های بعدی قرار دارند.
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

در یک مطالعه مروری بررسی شد 

دارچین چه تاثیری در بیماری های قلبی عروقی دارد؟
پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی مشهد، 
با انجام یــک مطالعه مــروری، تاثیرات 
دارچیــن در عوامل خطــر ایجادکننده 
بیماری های قلبی عروقی را بررسی کردند.

 به گزارش ایسنا، بیماری های قلبی عروقی 
از علل اصلی مرگ ومیر در سراســر جهان 
شناخته می شــوند. این بیماری ها شامل 
اختلالات ایسکمیک قلب، پرفشاری خون، 
بیماری های مــادرزادی قلب، رماتیســم 
قلب، آریتمی ها و ... هســتند. سکته قلبی 
و نارســایی قلبی، یک ســوم تــا نیمی از 
موارد بیماری های قلبی عروقی را تشکیل 

می دهند.
شرایطی مانند عادت های نامناسب غذایی، 
استرس، استعمال دخانیات، بی تحرکی و 
بیماری های از جمله دیابت، تصلب شرایین 
و پرفشاری خون، می تواند باعث پیشرفت 

بیماری های قلبی عروقی شود.
اســتفاده از درمان هــای رایــج در درمان 
بســیاری از بیماری های قلبــی عروقی، 
صرف نظر از عوارض آن برای بســیاری از 
مردم، مقرون بــه صرفه نبوده و در مقابل 
استفاده از گیاهان دارویی به دلایل محتلف 
از جمله اعتقادات، سازگاری های فرهنگی، 
در دســترس بودن و ... بیشتر مورد توجه 

قرار گرفته است.
دارچیــن گیاهی اســت کــه از قدیم در 
کشــورهای مختلف، برگ و پوست شاخه 
آن به عنوان ادویه و گیاه دارویی اســتفاده 
می شود. در طب سنتی، دارچین در درمان 
آرتریت، عفونت هــا و همچنین به عنوان 
داروی ضد سرفه، ضد التهاب و ضد درد در 

مشکلات دندان و زخم، شناخته می شود.
با توجــه به اســتفاده از دارچین در طب 
ســنتی، نیاز به انجام مطالعات کاربردی 
و گســترده ای در زمینه بررسی اثرات آن 
در پیشــگیری و درمان بیماری های است. 
بر همین اســاس؛ پژوهشــگران دانشگاه 
علوم پزشــکی مشهد با انجام یک مطالعه 

مروری، مطالعات انجام شده در زمینه اثرات 
محافظتی دارچیــن در بیماری های قلبی 

عروقی را مورد بررسی قرار دادند.
برای انجــام این مطالعــه، کلیدواژه های 
مرتبط بــا ایــن موضــوع در پایگاه های 
اطلاعاتی معتبر داخلی و خار]ی جستجو 
شد و تمامی مطالعات انجام شده تا اسفند 
1۳۹۹ اســتخراج شد. در نهایت ۵1 مقاله 
که شرایط مورد نیاز این مطالعه را داشتند، 

مورد بررسی قرار گرفتند.
بررسی مقالات اســتخراج شده حاکی از 
این بود که دارچین ســطح بالایی از مواد 
آنتی اکســیدانی دارد و این موضوع سبب 
شده که دارچین به عنوان محافظ سلول در 
برابر آسیب های شیمیایی، سموم محیطی، 
اشعه های مضر و انواع استرس وارد شده به 
ســلول ها و بافت ها، عمل کند و از آسیب 

سلولی و بافتی جلوگیری کند.
آنتی اکســیدانی،  اثرات  بر  دارچین علاوه 
در تنظیم خون نقش دارد و باعث کاهش 

کلسترول مضر خون، کلسترول تام و بهبود 
چربی خون در افراد چاق یا دارای رژیم های 
پر چرب و مبتلا به دیابت شود. در بسیاری 
از مطالعات اثرات مفیــد دارچین بر روی 

قلب مطرح شده است.
برخلاف گزارش های بســیار درباره تاثیر 
دارچین در کاهش کلســترول مضر خون، 
گزارش های متناقضــی در مورد تاثیر این 
گیاه بر افزایش سطح کلسترول مفید خون 
به چشم می خورد که نیاز است، بررسی های 

بیشتری در مورد آن انجام شود.
در مطالعات بررسی شــده، عنوان شــده 
است که دارچین از طریق کاهش استرس 
اکسیداتیو و افزایش سطح کلسترول مفید 
خون، اثرات محافظتی در سیســتم قلبی 
عروقی داشــته و باعث کاهش آسیب های 
ناشــی از نرســیدن خون بــه بافت قلب 
)آسیب های ایســکمیک( در افراد دیابتی 
می شود. همچنین باعث کاهش فشار خون 

شده و دارای اثرات ضد آریتمی است.

در برخی مطالعات مشخص شد که دارچین 
اثر پیشگیرانه ای برای تشکیل پلاک و ایجاد 
لخته در خــون دارد. همچنین در برخی 
مطالعات دیگر مطرح شده که دارچین از 
طریق کاهش فعالیت کانال های کلسیمی 
باعث شل شدن عضله صاف دیواره شریان 

آئورت و کاهش فشار خون شده است.
بیشــتر مطالعات در زمینه اثر دارچین بر 
میزان ســرمی قند، چربی ها، فشار خون و 
تغییرات اکسیداتیو قلب و عروق انجام شده 
و تحقیقات کمتری درمورد اثرات این گیاه 
بر تغییرات بافتــی قلب، از جمله آپوپتوز، 
التهاب و فیبروز انجام  شده است. بر همین 
اساس پژوهشــگران این مطالعه پیشنهاد 
می کنند مطالعات بیشتری در این زمینه 

انجام شود.
این پژوهشگران در نهایت عنوان می کنند 
که نتیجه بیشتر مطالعات انسانی و حیوانی 
مفید  اثرات  نشــان دهنده  بررسی شــده، 
دارچین در پیشگیری از بروز بیماری های 

قلبی عروقی است.
به گفته این محققان؛ دارچین و همچنین 
ترکیبات مختلــف آن می توانند با کاهش 
عوامل خطری مانند سطح چربی های خون 
و فشار خون و بهبود توازن عوامل اکسیدان 
و آنتی اکسیدان، نقش مؤثری در پیشگیری 
و درمان بیماری های قلبی و عروقی داشته 

باشند.
در انجام این تحقیق؛ مریم فرازنده، صادق 
شباب، مریم محمودآبادی و زهرا غلام نژاد؛ 
پژوهشــگران گروه فیزیولوژی دانشــکده 
پزشکی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد با 

یکدیگر مشارکت داشتند.
یافته هــای این مطالعه به صــورت مقاله 
علمــی بــا عنــوان »اثــرات دارچین بر 
قلبی  بیماری هــای  ریســک فاکتورهای 
عروقــی« در مجلــه طب داخلــی روز؛ 
فصل نامه دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 

درمانی گناباد منتشر شده است.

رتبه اول کنکور هنر:
رمز برتر شدنم پشتکار و جدی 

گرفتن هدف بود
رتبه اول کنکور سراسری 
در رشته هنر از اصفهان 
گفــت: یکــی از عوامل 
و رمزهــای موفقیــت و 
برتــر در  مقام  کســب 
آزمون سراسری ورود به 
دانشگاه، پشتکار و جدی 

گرفتن مسیر و هدفم برای تحصیل در این رشته بود. 
کیاناز شاطریان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: رشته هنر 
بسیار وسیع و دارای منابع متعدد است که در این مسیر تنها با 
تلاش بسیار می توان قله موفقیت را فتح کرد؛ برای موفق شدن 
در این مســیر با توجه به هدفی که انتخاب کرده بودم وقت 
بسیاری گذاشــتم و در برخی رده های تخصصی هم شرکت 

کردم.
رتبه اول کنکور سراسر هنر افزود: در کنار تلاش های مستمر، 
همراهی و کمک خانواده هم برای کسب این موفقیت بسیار 

مهم و تأثیرگذار بود.
وی بابیان اینکه از دوران کودکی به رشته هنر علاقه مند بوده 
است گفت: خانواده ام با توجه به علاقه مندی من در این رشته 
از راهنمایی و کمک خود دریغ نکردند و کســب این رتبه را 

مدیون آن ها هستم.
شاطریان یادآور شد: در ادامه این مسیر علاقه مند به تحصیل 
در رشته مجسمه سازی و نقاشی هستم زیرا از کودکی به این 
دو رشــته خیلی علاقه داشــتم و  دوران تحصیل خود را در 
هنرستان هنرهای زیبای اصفهان طی کردم و در کنکور سراسر 

هم فقط در رشته هنر شرکت کردم.
وی با توجه به وقت و تلاشی که برای کسب این موفقیت طی 
کرده بود گفت: روزانه بین هشت تا 1۴ ساعت مطالعه مستمر 

از منابع متعدد داشتم.
رتبه برتر کنکور هنر به علاقه مندان به تحصیل در رشته هنر 
و کسب رتبه برتر توصیه کرد که کنکور هنر را جدی بگیرند 
و باپشتکار و اختصاص وقت بیشتری از زمان تحصیل خود به 

مطالعه منابع متعدد و متنوع در این رشته بپردازند.
به گزارش ایرنا، با اعلام اســامی نفرات برتر آزمون سراســر 
سال 1۴01 در پنج گروه آزمایشی علوم ریاضی و فنی، علوم 
تجربی،علوم انسانی،هنر و زبان های خارجی از استان اصفهان، 
»کیاناز شــاطریان« در گروه آزمایشــی هنر و »امیر ماهان 
معصومی« در گروه علوم ریاضی و فنی رتبه اول و ششــم را 

کسب کردند.

علمیخبر

عروسک کوچک »بره ناقلا« که یکی از شخصیت های مجموعه 
تلویزیونــی مخصوص کــودکان به نام »بره ناقلا« یا شــاون 
گوسفنده)Shaun the Sheep( است، در اواخر تابستان به 

مدار ماه فرستاده خواهد شد.
به گزارش ایســنا و به نقل از دیلــی میل، اخیرا هویت اولین 
فضانوردی کــه در ماموریت آرتمیس 1 به مدار ماه ارســال 

خواهد شد، فاش شده و آن کسی نیست جز »بره ناقلا«!
ایــن عروســک کوچــک از شــخصیت محبــوب کمپانی 
 Aardman(»انیمیشن ســازی بریتانیایی »آردمن انیمیشن
Animations( قبــل از پرتاب از مرکــز فضایی کندی در 
ایالات متحده در اواخر تابستان امسال، در فضاپیمای اوریون 

ناسا قرار خواهد گرفت.
این ماموریت که برای اولین بار شامل ماژول خدمات اروپایی 
آژانس فضایی اروپا)ESA( می شود، قرار است قبل از بازگشت 
به زمین، دور ماه بچرخد. این فضاپیما توســط محققان روی 

زمین کنترل خواهد شد.
دکتر »دیویــد پارکر«)David Parker( مدیر اکتشــافات 
انســانی و رباتیک آژانس فضایی اروپا گفت: این زمان هیجان 
انگیزی برای شــان و ما در آژانس فضایی اروپا است. ما بسیار 
خوشــحالیم که او برای این ماموریت انتخاب شــده است و 
می دانیم که، اگرچه ممکن اســت این گام کوچکی برای یک 

انسان باشد، اما یک جهش بزرگ برای بره ها است.
بره ناقلا و کپســول اوریون توسط سیستم پرتاب فضایی ناسا 
پرتاب خواهد شد و سیستم پرتاب فضایی ناسا نیز یک موشک 
بزرگ 2۳ میلیارد دلاری با ارتفاع ۳22 فوت)۹۸ متر( اســت. 
ایــن فضاپیما قبــل از پرتاب مرحله فوقانی خــود وارد مدار 
پایینی زمین خواهد شــد و سپس به مداری که بین زمین و 

ماه)translunar orbit( است، می رود.

»بره ناقلا« به ماه می رود!


